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D) cFrams var den narske stats 
eiendom, da den after hjemkom-
sten fra Sydpolsferden blev gitt 
¢deleggelsen i vold. Det var en 

-:skute uten sldestykke. Ved sitt 
formAl, sin egenartede konstruk-
sjon og ved de bedrifter som var 

~utfort ombord i den, skilte den 
gib-ut f:a r:lc and:,: fartoier. Den 
var like sjelden, og ! visse hen- 

sender minst like interessant som 
vikingeskibene. V! visste hvad 
den var brukt til. Tre norske po-
larekspedisjoner hadde den fort 
til verdensberommelse. Det var 
brutt nye baner i polarforsknin-
gen ved dens hjelp og satt rekor-
der som ikke er s1Att og ikke vil 
bli slAtt. 

I sig selv er cFrams 

et mesterverk av norsk 
treskibsbggging, 

en glansfull ayslutning ph en vik- 

tig periode ! vAr skibsbygg.ings-
historie. Det var et spesialskib, 
bygget for en opgave sh kreve.n-
de, at kun de faerreste trodde den 
kunde loses. cFrams svarte fullt 
ut til sitt formAl. Der knytter sig 
til den uskattelige minner om ge-
nial tenkning, dyktig planleggel-
se, mot, utholdenhet og selvopof-
relse ! losningen av de : -iaereste 
opgaver. 

Dette enestAende minnesmerke 
la staten op og lot det ynkelig 
henrAtne. Man undlot forsvarlig 
vedlikehold, og hvis den offent-
lige mening hadde latt myndiq-
hetene i fred, vilde det rinieligvis 
endt med, at slcuten var sunket 
der den IA. 

Av og til blev behandlingen kri-
tisert. 

Sporsm•Alet om hvad det skul-
de gjores med Wram3~ bleu after  

o.g atter relst i dagspressen, uten 
at det forte tit noe resultat. 

Bak det meste av dette stod 
Otto Sverdrup. Han elsket 
iFrams. Nanse•ns geniale tanke A 
bygge et skib som kunde sth !mot 
polarlsens trykk blev realisert av 
Otto Sverdrup og Collin Archer. 
Sverdrups Weer hadde i stor ut-
strekning vaert bestemmende ved 
konstruksjonen. Han hadde skaf-
fet tilveie materialet og personlig 
undersokt hver fl:is. 

Sverdrup overvAket byggingen. 
Hver sammenfoining har han 
kontrollert. eFram3,  er sAledes re-
sultatet av et lykkel•ig samarbeide 
mellem Fridtjof Nansen, Otto 
Sverdrup og Collin Archer. 

Under to polarekspedisjoner 
med iFram2~ hadde Otto Sverdrup 
fAtt erfaring for, at det var lyk-
kedes A skade et factol som var 
sterkt nok til A utholde en hvil-
ken som helst pAkjenning on cl-
lers skikket for sitt formAl. 

Det var med Sorg og harme 
han sA pA, at dette mesterstykke 
av norsk treskibsbyggi•ngskunst 
holdt ph A gh tilgrunne.  

OSLO SJOMANNSFOR-
ENINGS INITIATIV. 

Under byggingen av cMauds 
fikk Roald Amundsen lov av 
statsmaktene tit A to hvad han 
kunde bruke av cFrams til 
cMauda. 

Saken blev tatt op av Christi-
ania Sjomannsforening i slutten 
av 1916. Foreningens formann 
var dengang skibsreder Chr. Chri-
stensen, en av Otto Sverdrups 
venner. Foreningen sees A ha be-
handlet sporsmAlet forste gang ! 
mote den 15. november 1916. 
Formannen gav da en mieddelelse 
om cFramAs forfatning og sa at 
det vilde bl.i anledning til A disku-
tere saken ! et senere mote. Den 
6. desember 1916 rinledet redak-
tor cand. jur. K. H. Hoeltvedt en 
diskusjon med en oversikt over 
iFram>s historie. Det blev en 
Lang debatt og det fremkom for-
skjellige ideer om skibets beva-
relse. Chr. Christensen mente at 
Sjofartsmuseet burde to vare ph 
eFram>. Dette fikk tilslutning bl. 
a. av Hoeltvedt. Sjofartsmuseet 
var sAledes den forste man tenk-
te ph, men museet tok ikke opga-
ven ph sig. Videre a.nbefalte for-
mannen ! motet 6. desbr. 1916 at 
man skulde anmode Forsvarsde- 

partementet om A stoppe arbei-
det med A odelegge tFramb. Det-
te want almindelig tilslutning. Det 
besluttedes nedsatt en tFra.ma-
komite. Foreningen valgte sk'lbs-
reder Chr. Christensen, sjofarts-
direktor L. T. Hansen og in.ge-
nior Karsten Muller til medlem-
mer av denne komite. Den fikk i 
opdrag A reise til Horten og un-
dersoke aFramys tilstand. Det 
skulde bringes ph det rene hvad 
det var tatt ut av skibet og hvil-
ken forfatni.ng  det var L 

I Christiania Sjomanns-for-
enings mote den 17, janua.r 1917 
forelA innstilling fra denne ko-
mite og en Veritasrapport over 
den skade iFram~o hadde fAtt. 

Komiteen uttalte bl. a.: 
cV1 anser det t•ilrAdelig at eFram» 

hor prepa-reres og lnnredes for A op- 

bevares som mus•eumsskib. Da det 
mA vmre forutsetningen for sAdau 

bevarelse at skibet mest mulig brin-
ges sA na-r sitt originate utseende og-
sA hvad inventar og utrustning an-
gAr — og Bette kun kan gjores ved at 
de originale gjenstander, som nu er 
fjernet, atter sakes innstallert — til- 

later komiten sig A fremkomme med 
folgende forslag: 

Da hr. Roald Amundsen, sAvidt oss 
bekjent personlig utruster sitt nye 
skib uten spor av~offentlige bidrag, 
m•Atte man aurbpdigst henstille til 
ham gjennem vArt serede Forsvarsde- 

partement, om han velvillig for sa-
kens intares,ses skyld vil tilbakelevere 
de fjernede gjenstander, idet det an-
sees for gift, at hr. Roald Amundsen 
mA holdes kadesloss. 
Formannen benterket at det 

gjorde ham ondt A se hvilken til-
stand det beromte skib befant sig 
!. Myndighetene hadde stort an-
svar for mishandlingen av 
eFramx. 

Det blev en lang debatt om sa-
ken. Statens cvedlikehold> av 
iFrams blev sterkt kritisert. Det 
blev atter tatt til orde for at de 
deler som var tatt ut av iFrams 
skulde kreves tilbakegitt. Debat-
ten endte med at komiteens inn-
stilling fikk tilslutning, og man 
anmodet komiteen om A arbeide 
videre med saken. Formannen 
hadde ikke anledning til A fort-
sette, hvorfor Chr. Eitrem valgtes 
! hans stet. Kom•iteen fikk ogsA 
anledning til A supplere sig selv. 

Neste gang saken omtales er 6. 
oktober 1917. Den sittende komi-
te hadde da opgitt arbeidet, men 
styret fikk bemyndtgelse til A op-
nevne en ny Fram-komite. 
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og forskjellige lag med planke- stand, sour den ph en sA heder•• 
hud osv. I all vil derved forarbe:i- full mate tidlic,ere bar represen-
delsen av modellen av cFramx tert? — Jeg har tenkt mig at det- 
lcomme pA ca. 12,000 kr. 	to sterktbyggede fartoi matte kun- 

Forsvarsdeparteme.ntet er enig ne anvendes som fyrskib et eller 
i at der ogsA utarbeides en snitt- annet passende sted. Del fikk da 
Modell av «Fram> og opforer ph f.ortsette sin gjerning ut gjennem 
budgettet de fornodne midler Arene, inntil dets xlivr utslukke- 
hertil.> 	 des «i arbeide . Del blev i tilfelle 

Og den 24, september 1920 line en hederl.ig dod. 	Thv. H. 3. 
ner vi folgende innsendte artik- 	Den 4. desember 1924 Went- 
kel, underskrevet med del vel- liggjordes folgende telegram, da- 
kjente merke Thv. H.: 	 tert Horten 4. desember: 

KKaptein Otto Sverdrup er 
kommet hit for efter opdrag av 
departernentet A undersoke po-
larskibet «Fram,. Efter hvad 
o~Gjengangereni~ erfarer er kap- 

tein Sverdrup meget gunstig 
stemt for A fA skibet satt ph land 
for A hindre at del skal synke. 
Kapteinen uttaler, at del selvfol-
gelig vil koste mange penger A fA 
skibet impregnert og plassert slik 
at del vil vTre lett tilgjengelig for 
publikum. Dog mA del gjores noe, 
da det er lite tiltalende A se hvor-

og tit nytte for den dan skibet nu Jigger. Kapteinen 
	  mener at man som en midlertidig 

foranstaltning kan sette skibet ph 
land et eller annet sted og senere I 
foreta det nodvendige.a 

OPHUGGINGSPLANER. 

Del var under den verste del 
av verdenskrigen dette fant sled. 
Foreningens arbeide med saken 
dude hen. Del gikk atter mange 
Ar, hvorunder gFramis skjebne 

nu og da var ph tale i avisene 
uten at del forte til noe resultat. 
Fra enkelte hold blev del frem-
holdt, at slik som del var stelt 
med «Frame nu var del best A 
hr --;e den op. Man hadde jo mo-
dellen og tegningene, het del. 

Del var imidlert.id enkelte som 
ikke gav sig med del. De vilde ha 
skuten satt island og bevart. Det-
te fikk atter og atter uttrykk of-
fentlig. Jeg skal gjengi noen avis- 

notiser fra denne. tid. Den 21. fe-
bruar 1919 meddeltes: 

eVed konc,elig resolusjon av 23. 
september 1916 blev Forsvarsde-
partementet bemyndiget tit A la 
et belop ph 45,400 kr. vedkom-
mende polarskibet «Frambs av-
rigging m. v. utrede av bevilgnin-
gen til tilfeldige utgifter. Del 
nevnte belop omfattet ogsA 5000 
kr. til forarbeidelse av en modell 
av det gamle polarskib og mari-
nens hovedverft bar i den anled-
ning innledet arbeidet med byg-
ging av en sedan modell. Ph 
grunn av de hoiere arbeidspriser 
vil ovenstaende belop ikke strek-
ke tit, og dessuten anser hoved-
verftet del meget onskelig ogsA A 
B en Modell av et snitt gjennem 

-fartoiet, som viser byggemAten 
med spanter, bjelker, skrAstotter  

aPOLARSKIBET aFRAMs. 

deler skjebne med «Gjoa3. i San 
Francisco. Del Jigger her ph Hor-
tens indre havn avmastet og bort-
slengt i en eller annen ledig for-
toiningsboie. Dette minnerike 
fartoi, norske sjomenns stolthet, 
er allerede en antikvitet, bort-
,,jemt 1 en krok, inlet bedre. 

Deres korrespondent tillater sip 
A henkaste et sporsmAl til den 
aerede reda.ksjon: Kan ikke dette 
store nasjonalklenodie anvende~ 
frerndeles  

CHRISTIANIA SELL_ 
FORENING TAR 
SAIiEN OP. 
DEN FORSTE KOMITE. 

I 1925 henvendte Chr.a. Seil-
forenings day. form. Carl GyI-
lenhammar, sig til Otto Sverdrup 
og foreslo at Seilforeningen skul-
de gjore noe for A bevare «Framx. 
Man tenkte sic,  skibet landsatt et 
eller annet sted ved Oslofjorden. 
Otto Sverdrup og Gyllenhammar 
blev sA enige om A soke presseas 

assistanse til A fA nedsatt en ko-
mite. Den blev villig ydet. Denne 
komite kom til A bestA av kaptein 
Otto Sverdrup, formann, kaptein 
Fossum, representant for Christi-
ania Sjomannsforening, Carl Gyl-
lenhammar, representant for 
Christiania Seilforening, to repre-
sentanter for pressen, Frois Frois- 
land oc, Knut Domaas, og Chr. 
Christensen som representant for 
Oslo Rederiforening. Idrettsorga-
nisasjonene var representert ved 
dr. Nielson og Sjofartsmuseet ved 
skibsreder O. Ditlev-Simonsen. 

Del blev holdt et stort mote i 
Parkkafeen til droftelse av saken, 
og avisene forsokte A samle pen-
ger inn. Blandt de ivrigste var  

redaktor Frois Froisland, sour 
den hele tid hadde vist saken le-
vende interesse. 

OTTO SVERDRUPS 

PROGRAM. 

Den forste henvendelse til al-
nienheten skrev Otto Svedrup. 
Det er en programartikkel, som 
inneholder Otto Svedrups ideer 
angAende «Frames bevarelse. Jeg 
gjengir del historiske dokument i 
sin helhet: 

aFRAMn MA REDDES. 

«Angaende dette sporsmAl skal 
jeg ph anmodning tillate mig A 
altale folgende: 

NAr jeg mener at polarskibet 
,,Frami,  fortjener en bedre skjeb-
ne enn den som hittil er blitt 
denne skute til del, nemlig A lig-
ge glemt og bortgjemt i en krok, 
ribbet for rigg, maskineri og all 
sitt oprinnelige inventnr,,er det 



f¢rst og fremst av denne grunn, 
at dette-  fart¢i er enestdende i sitt 
slags og ikke ph noen mate kan 
erstattes, selv av den beste mo-
dell. 

Da Nansen utkastet sin plan 
om A s¢ke A nA Nordpolen ved 
hjelp av et skib som skulde drive 
med isen over denne, var det en 
utbredt mening, at det ikke var 
mulig A bygge et fart¢i som var 
sterkt nok for dette ¢iemed. 
Imidlertid pAtok Collin Archer sig 
denne opgave og 1¢ste den ph en 
glimrende mate ved A bygge 
«Frams. 

Jeg vil ogsA peke ph den 
kjennsgjerning at bygging av tre-
skib er 1 sterkt avtagende, sAledes 
at den tid ikke er fjern, da far-
toler av tre — iallfall storre sA-
danne — ikke mer vil kornme til A 
gA av stabelen. De fA treskuter  

som ennu finnes vil snart helt for-
svinne uten A bli erstattet med 
nye av samme materiale. 

NAr dette engang ub¢nnh¢rlig 
vil bli tilfellet skulde det selvsagt 
vaere av interesse og betydning 
for efterslekten, om eFramx blev 
opbevart pA helt betryg;,ende 
m$te som et varig minne og vid-
riesbyrd om hvor langt fedrene 
hadde forsthtt A drive det ph 
skibsbygningskunstens 	omrAde 
savel head konstruksjon som so-
liditet angar. 

Disse to egenskaper hos 
aFram3,  skyldes det nemlig f¢rst 
og fremst, at denne skute, tross 
den kolossale pakjenning som 
den i en rekke av Ar bar vaert ut-
satt for under sin tramp med po-
larisen, aldri bar vist noe tegn til 
noen begivelse 1. skroget. 

Ennvidere vil jeg henlede tan-
ken ph at &Frami,  er blitt et hi-
storisk skib. Hvis aFramx i sin 
tid ikke var blitt bygget — mon 
da vart kjennskap til de arktiske 
egne i geografisk, fysisk, hydro-
grafisk, meteorologisk og andre 
henseender hadde vaert synderlig 
sl¢rre den dag idag enn det var 
for omkring 40 Ar siden? 

Uten tFrams til disposisjon 
vilde sikkerlig heller ikke det 
norske flagg vaert det f¢rste som 
blev plantet ph Sydpolen. 

Til Mutt kan ogsA nevnes at 
aFramx bar gitt st¢tet til opret-
telsen av Nansenfondet.s 

Avisene bragte varme redak-
sjonelle anbefalinger av innsam-
lingen. Resultatet av innsamlin-
gen var imidlertid meget magert. 

Side om side med avisenes 
innsamling gikk en tilstelning 
%om Oslo Seilforening fikk istand. 
I en skrivelse av 8. januar 1925 
fra foreningen til Marinestyrel-
sen foreslAes et arangement, hvor-
ved den skaffet en del penger til 
«Fram»s bevaring (restaurering 
og oprigging). Foreningen ten-
ker A arangere en seileruke til 
vAren for A for¢ke sitt byggefond 
ph et areal ved sj¢en mellem Fil-
lipstad og Framnaes, og mener at 
aFrams kunde inngA som et ledd 
i dette arrangement. Foreningen 
var villig til A bekoste en midler-
tidig oppussing av bAten. Den 
sier i brevet at man gar ut fra at 
de fra kaptein Svedrup fremkom-
ne uttalelser em eFrainrs tilstand  

er korrekte, sAledes at den virke-
lig kan bevares for fremtiden. 

Denne innsamling til cFram> 
loom istand og det innbragte et 
pent bel¢p under foreningens 
marked i Filllipstad, nemlig ca. 
kr. 10,00,0 brutto. 

Det som utf¢rtes i 1925 var et 
grunnleggende arbeide for A 
hindre «Frames fullstendige un-
dergang. For de penger som var 
hinsamlet, vesentlig av Christi-
ania Seilforening, blev det anskaf-
fet et blikktak til beskyttelse av 
skroget, og det blev mulig A fA 
skuten over i ferskvann og ph an-
nen mate foreta et n¢dt¢rftig 
vedlikehold. 

PA denne mAte gikk flere Ar. 
Myndighetene hadde imidlertid 
orrd samvittighet for tFramzs 
skandal¢se tilstand. De blev ogsh 
stadig minnet om den av pressen. 
Diskusjonen om zFram»s skjebnc 
oph¢rte aldri helt. 

SA hendte noe opskakende. 
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„Pra m". 
STATSMYNDIGHETENE 

TOK SKRITT TIL A BLI 
AV MED «FRAMm. 

I juni 1929 nedsatte Kirkede-
partementet en komite med det 
cpdrag A uttale sig om hvad del 
skulde gjores med eFrami~. Flere 
niedlemmer var interessert for A 
'bevare skibet, men det gjaldt 

steppe alle i samme grad. Dertil 
,loom at en tilstrekkelig statsbe-
cilgning ph dette tidspunkt var 
utenkelig. Hverken Otto Sverd-
rup eller noen annen av dem som 
sx- rlig hadde interessert sig for 
k<Fraiw~s bevarelse, var medlem 
av komiteen. Det kunde v.Tre god 
rrunn til A fatte mistanke om, at 
den egentlige hensikt var A bli 
ferdig med skuten. Slik sA iall- 
fall Otto Svedrup ph saken. 

Ved redaksjonens Apning den 

dag komiteens opnevnelse blev 
offentlig kjent kom han op PA 
mitt kontor. Det utspant sig en 
samtale av omtrent folgenle inn-
hold: 

Sverdrup: «Hvad tror De denne 
horrtiteen vil finne pA?3. 

Jeg svarte: Efter min uemng 
vil komiteen komme til a si, at 
det vilde vaere meget onskelig A 
fA bevart eFrams. Dereffer vil 
den beklage at det koster sA 
mange penger at staten ikke har 
r.d til en slik bevilgning. SA vil 
komiteen konkludere med et for-
slag om at skuten skal ophugges. 

«Var det ikke det jeg tenktem, 
sa Sverdrup. uDet ma vi for-
hindre». 

Jeg mente at det vilde vaere 
oaskelig, men at jeg ikke sA hvor-
clan vi skulde kunne ]dare det 

KONSUL LARS CHRI- 
STENSEN HJALP. 

cVi far reise ned til Lars,i,  sa 
han. «Og sA har vi jo Knud. De 
har penger og de interesserer sig 

for eFram:~. Det var konsul 
Lars Christensen i Sandefjord og 
direktor Knud Ringnes han tenkte 

PA• 

Vi droftet saken og blev enige 

om A reise til Sandefjord neste 
dag. Det blev ringt op til konsul 
Lars Christensen og var ankomst 
varslet. Rimeligvis hadde Chri-
stensen utspurt den som ringte 
om vArt forehavende. Vi traff 
ham ph kontoret. Allerede for 
Sverdrup kunde fA gitt noen n_aer-
mere forklaring, sa herr Chri-
stensen: 

aDere kommer i anledning av 
«FramD. Hvor meget vil repara- 
sjonen koste?b 

Sverdrup nevnte at den var kal-
kulert til noe over 70,000 kr. 

cVi skal to den bort til Fram- 
naes og gjore den istanda, sa 

Christensen. 
Mere. blev det ikke talt om 

den ting. 
Herr Christensen tok oss med 

o viste oss Hvalmuseet og hau-
aen hvor Gogstadskibet i sin tid 
var utgravet, som da nettop var 
Batt island. SA spiste vi middag. 
Men ikke et ord mere fall om vArt 
crinde. Otto Sverdrup syntes det 
var litt lite avtale om en repara-
sjon ph 70,000 kr. og deri var jeg 
enig, men anledning til mere var 
(let ikke. Det viste sig ogsA A 
vaere nok. 	Skuten blev satt 
istand. De 70,000 kr. og mere 
enn del blev betalt i Sandefjord. 

DEN OFFENTLIGE KO-
MITE OPLQSES. 

Den neste dag stod vi overfor  

et vanskeligere sporsmAl, nemlig A 
bli klar den offentlige komite og 
fa disposisjonsretten over det som 
var igjen av nFram2,. Det blev 
scndt folgende brev til davae-
rende statsminister Johan Ludw. 
1llowinckel om saken. 

Det er antagelig herr statsmini-
steren bekjent at det med Kirkede-
partementets billigelse for noen Ar 
tilbake after initiativ av underteg- 
nede kaptein Otto Sverdrup blev ned- 

satt on privat homite med herr 
Sverdrup som formann, for A sake A 
skaffe midler til A bevare polarski-
bet cFram». Det blev ogsA innsam-
let en del penger, men dessverre util-
strekkelig til opgavens losning efter 
at statsmyndighetene badde tillatt at 
aFrams var blitt avrigget og pA an-
hen mAt•e odelagt. 

Ved hielp av dt innsamlede pen-
ger er imidlertid cFramms fullsten-
dige odeleggelse blitt forebygget. Tak-
ket vaere komiteens arbeide og al-
menhetens interesse for saken er 
skroget den dag idag noenlunde be- 

vart. 
Som folge derav er sporsmilet om 

vFramxs bevarelse idag fremdeles 
aktuelt. Det bar ogsA 1 stillhet veert 
arbeidet me-d A skaffe mi•dler til A fA 
satt fframa istand igjen og fA satt 
den pA land for at den kan bevares 

lengst mulig. 
Dette arbeide er nu kommet sA 

langt at det efter all sannsynlighet 
vilde lykkedes A bevare, cFram» for 
eftertiden, dersam den private ko-
mite hadde fatt fortsette sitt arbeide 
uforstyrret. 

Under et besok i Sandefjord igAr 

fikk nemlig kaptein Svedrup og re-
daktor Domaas forelobig tilsagn fra 
konsul Lars Christensen, om at hval-
fangerne vilde to eFrams til Sande- 
fjord og la den reparere for sin reg 

ning after kaptein Svedrups anvis-

ning, og derefter interessere sig for 

at skibet blev bevart. Den private  

komite kan skledes idag sies prak-
tisk talt A disponere de nodvendi•ge 
miller til cFramss bevarelse. 

Imidlertid er det lgAr kommet en 
meddelelse .om. at regjeringen bar 
nedsatt en komite som skal avgjore 
sporsmAlet om hvorvidt eFrams skal 
bevares. 

Den offentlige komites n•edsettelse 
or ensbetydende mod at arbeidet er 

tatt ut av den private komitees ben-
der. Dette kan komme til A bli av-
gjorende for cFramss skjebne. Det 
tilsagn som er gitt av k,)nsul Lars 
Christensen ]gar er gitt til den pri-
vate komites formann og et av dens 
medlemmer i ti•llit til at denne komite 
vil lose sporsmAlet I forening med 
hvalfangerne. Det for vaere meget 
tvilsomt om hvalfangernes aktive 
stotte vil kunne overfores til den av 
regjeringen igar nedsatte komite. 

Vi bar ikke villet undlate A gjore 

Dem, herr statsmini-ster, bekjent med 
sakens virkelige stilling. Det er sely- 
sagt at den offentlige komites ned- 

settolse 1 de former som dette or 
skjedd og med den sammensetning 
som den bar fAtt, umiddelbart vil 
tore til, at den private komite ned- 
legger sitt arbeide. Staten fAr da to 
ansvaret for hvad der videre skjer 
med cFramv.a 

Det blev derefter fort forhand-
linger med departementene. 

Den 1. juli kunde vi sende fol-
gende brev til sjefen for Det Kon. 
gelige Kirke departement, stats-
rad Hasund: 

cVi bar den a=re A bekrefte tele-
fonsamtale av idag mellern hr. stats-
raden og redaktor Domaas. 

Det forholder sig sA at under- 

tegnede, kaptein Otto Sverdrup og 
redaktor Domaas av konsul Lars 

Christensen, Sandefjord, bar fatt til-
sagn om at hvalfangerne vil to 
cFramv til Franinves Melc. Vonksted 
og gjore den !stand for opbevaring 
sAled•es som omtalt i det private brev 
til statsminister Mowinckel av 15. 
juni d. A. 

Konsul Lars Christensen bar i te- 
lefonen idag lovet A sende et par ord 

skriftlig til komiteen. Det skal 
straks bli oversendt til den xrede 
statsrAd. 

Det er forutsetningen at liaptein 
Otto Sverdrup sammen med en shlbs-
kyndig fra verl.stedet en av de f¢r-
ste dager skal besiktige cFrame for 
A fastsla hvilke arbeider som skal trt-
fores. Komiteen skal holde hr, stats-
rAden underrettet om alt hvad der 
foretas med hensyn til skibet. • 

Forutsetningen for at vi kan fa,t- 

sette vArt arbeide er lmidlertid at 
den offentlige komite oploses, da det 
kun vil volde forvirring og skape van- 
skelighoter, at to komiteer arbeider 
med den samme tingm. 

Det var ikke sA lett A AfA en of-
fentlig komite oplost allerede for 
den hadde kunnet holde sitt forste 
mote, men det lykkedes oss A opnA 
hvad vi onsket. Vi fikk disposi-
sjonsrett over eFram:~ for A beva-
re den' og cFram» blev ph et se-
nere tidspunkt overdratt komiteen 
som eiendom. NAr det gikk sA- 
pass glatt, var det kanskje, fordi 
vedkommende regjeringsmedlem-
mer gjerne vilde bli kvitt skibet 
ph en anstendig mate. 

III. 
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IV. 

tFRAMr BLIR ISTAND- 	lnen,sjoner her i landet. Imidler- 
SATT. 	 Lid fikk Sverdrup mastene foraert 

tFramx blev tatt over til Sande- av en venn pa Vestkysten av Ame- 
fjord den 4. november 1929. Repa-
rasjonen foregikk under direktor 
\N'eggers personlige ledelse. Kap-
tein Otto Sverdrup overvaket selv 
arbeidets utforelse. 

Fartoiet var avrigget og stygt 
behandlet, men de originate teg-
ninger var heldigvis i behold og 
Sverdrup sorget for at enhver de-
talj blev gjortt istand noiaktig som 
den hadde vxrt. 

Wram~o var blitt pabygget to 
Sanger, forst for Sverdrups eks- 

pedisjon og sa for Roald Amund-
sens Sydpolsferd. Den hadde sale- 
•lcs halt tre forskjellige skikkelser. 
I i valgte a restaure7e Wramx slik 
s.,m den var under Otto Sverdrups 
ekspedisjon. Efter sakkynd,iges 
inening var den da pa det hoieste. 

En av de vanskelighetene med 
aI fa tFram3~ i. den oprinelige stand 
var a skaffe master. Det viste sig 
umulig  a fa traer av sa store di- 

rika, nemlig Ole Lervik fra Valso-
fjord i Nordmor, bosatt i Oak Har-
Lour, Whidly Island L staten 
Washington. Det var beller ikke 
Lett a fa fraktet mastene hit pa 
grunn av deres lengde. Det endte 
med at de bleu sendt til Goteborg 

o,-, derfra overfort tit Samlefjord. 
Det viste sit,  at de nye mastetrxr 
var noe lent,er enn rFranu s oprin-
nelige master, men Sverdrup satte 
dem inn i Hill lent,de. De nye ma-
ster kom til a bli noe hoiere enn 
de oprindelige. 

For ovrig blev fartoiet noiaktig 
som det hadde vxrt under hans 
polarekspedisjon. 

tFRAM3, PA UTSTILLING. 

Mons dette foregikk var det for-
handlet med styret for Trondelag-
utstillingen om at tFram 'skulde 
Lringes til_T: ;iiidheim og bli lig-
gende ,)ii utstillingen om somme-
r<..1, Elarinekaptein Olav Berger-
Kn belandlet saken pa utstillings-
lcomiteens vegne. Han var inter-
essert for tFram3,. Et forde'_aktig 
arrangement gikk i orden. 

Den 19. mai 1930 var restaure-
rmgen av skuten tilendebr:igt og  

slepningen til Trondheim t; unde 
begynne. 

Utbyttet av bes0ket pa Trdnde-
iagutstillinben var ikke sa s:rrde-
lEs stort. Der innkom i billetpen- 
ger og ved salg av souvenirs ca. 

6500 kr. Pa til-bakeveien avla 
RFramA besok i en rekke byer og 
herunder blev dot tat# inn i billett-
penger ca, 10,600 kr. 

TILBAKE TIL OSLO 

Da aFramx var pa tur fra 
Trondheim la Otto Sverdrup syk. 
Han vedblev under hele sitt syke- 
leie a interessere sic,  sterkt for 

«Fram>>s bevarelse. Jea besokte 
ham gjentatte ganger for a avgi 
rapport og fa hans ordrer. Da 
skibet nxrmet sic, Oslo foreslo 
et annet komitemedlem at 
«Frame skulde ga innom Sand- 
vika for a bringe Sverdrup on 

hilsen. Da dette forslag blev ham 
forelagt, svarte ban: cJeg vil ikke 
vile av noon koinedie>>. SisLe 
gang jeg besohLe ham — det var 
eL par dager for ban dodo — tal- 

Le ban ogsa om nFram» og bad 
mic, gjore mitt beste for saken. 
Han hadde tillit til kaptein lis-
ting som ban satte meget hoit, og 
ban sa pany at man kunde stole 
pa Lars og Knud. Otto Sverdrup 
hadde ogsa tiltro til komiteen. Av 
folk som dengang stod utenfor 
komiteen nevnee hall aldri andre 
enn de jeg her har onitalt og en 
herre bosatt L Frankrike. Hain 
lykkedes det dessverre aldri a 
komme 1 forbindelse med. De 
herrer Ringnes, Christensen og 
Wisting har alle gjort sig meget 
fortjent av tFramxs bevarelse og  

or saiutlige innvalgt i Fram-komi-
teen, 

De mange som severe bar vist 
sig interessert for saken og halt 
sa mcget bedre planer enn komi-
teen synes Otto Sverdrup ikke a 
ha tenkt pa. Vi hadde heller ik-
ke den fornoielse a stifle bekjent-
skap med deres initiativ og inter-
esse, hverken da tFramA blev av-
mastet og ribbet, eller da staten 
nedsatte sin ophuggingskomite. 

SVERDRUP OG KOMITEE\T. 

I den periode da Sverdrup 
foretok de avgjyiren.de  skrit,t 
til 	a 	fa . tFram3, 	istand- 
satt 	hadde 	Fram-komiteen 
1'a moter. Det er intet anfort i 
prolokollen mellem 21. april 1925 
og 22. juni 1929. 1 denne Lid var 
dot visst fa som overhodet tenkte 
s?g den rnulighet a fa KFram2-
istannsatt og bevart. Fra det oie-
blikk den offentlige komite va'r 
blitt nedsatt hadde Sverdrupp 
handlet pa egen hand 1 henhold 1,11 
sin fullmakt. 

Komiteen holdt mote den 22. 
juni 1929. Tilstede var da Otto 
Sverdrup, Fossum, Gyllenhanimar 
09 undertegnede. Det er notert 
pa dette mote, at Frois Froisland 
var syk. Christensen, Rederifor-
eningens representant, var fravae-
rende. 

Vi gjorde rede for hvad vi had-
de utrettet i Sandefjord og i Oslo. 

Det blev ogsa gjengitt en med-
delelse fra dosent Adolf Hoel til  

kaptein Sverdrup om at den of-
fentlige Fram-komite vilde bli 
oplost, og refererte on uttalelse 
fra statsuiinisteren, hvori det blev 
stillet i utsikt at komiteen kunde 
fa o.Frani~ overlatt tit bevaring. 
Konsul Christensen blev innvalgt 
i komiteen, og der nedsattes et ar-
beidsutvahl bestaende av Otto 
Sverdrup, konsul Christensen og 
redaktor Doniaas. Ennvidere blev 
(let besluttet at tFramr skulde pa 
Trondheimsutstill,ingen. 

Neste komitemote holdtes 21. 
mai 1930, altsa henved et ar ef-
ter forste mote. I mellenitiden 
hadde arbeidsutvalget under 
Otto Sverdrups ledelse restaurert 
«Fram,b. 

Blandt dem som gjennem are-
ne saerlig bidrog til a holde liv i 
«Frarm -saken var Frois Frois-
land. Atter og atter hadde tAf-
tenposten» tact saken op igjen. Pa 
det tidspunkt da aFramis repara-
sjon var blilt inulig var Froisland 
dessverre allerede definitivt saatt 
ut. Efter Roald Amundsen-min-
nehoilideligheten hasten 1929 var 
hall Mitt s;yk og varen 1929 la ban 
pa sykehus pa Lillehammer, ute 
av stand ti-1 a gripe aktivt inn i 
begivenhetenes gang. Han ved-
blev imidlertid stadig levende a 
inleressere sig for bevaringen av 
eFram» og for alt hvad som stod 
i forbindelse med polarforskning. 
Under besok hos ham pa Lille-
hammer og senere, da hall utpa 
hasten var kommet tilbake til 
Oslo, spurte ban stadig hvordan 
det gikk med tFram,, og vedblev 

A ivre for saken sa lenge ban le-

vet. iAftenpostem,  har senere 

fortsatt A interessere 

sp.orsmalet. Da 4Fram3. var fer-
digl,eparert var Froisland d¢d for 
flere maneder siden. 

HVORDAN eFRAMi, 

KUNDE BEVARES. 

Maten k bevare «Fram> pa blev 
droftet mange ganger, dels i ko-
miteen, dels i samtaler mellem 
Otto Sverdrup og andre. Det var 
Sverdrups !do, at den skulde pa 
land. Tanken om a byage skibet 
inne i fullt oprigget stand blev se-
nere utkastet under en samtale. 
Vi tenkte oss at vi kunde fa en 
nesten hvilkensomhelst tomt vi 
polite ph av statens eller kommu-
uens grunn til landsetning av 
iFram:&,. Det omrade vi fra forst 
av festet oss ved var et areal mel-
lem Frognerkilen og Folkemuseet. 
Her tenkte vi oss Wrami- land-
satt i en museumspark, hvor det 
kunde bli plass for Sjofa,rtsmu-
et og Polarmuseet, i direkte for-
bindelse med Folkemuseet og vi-
dere med vikingeskibene. Vi lxr-
te imidlertid snart, at det ikke var 
sa lett. Myndighetene betraktet 
ikke tFrami~ som en slik attrak-
sjon som vi gjorde. Det var for 
ovrig efter Sverdrups dod tomte-
sporsmalet for alvor blev aktuelt. 
Han slapp a opleve det verste. 

Det blev meget snart enighet 
om den opfatning at skuten mat-
te bygges over, hvis man skulde 
to sikte pa a bevare den gjennem 
on lengere fremtid, d. v. s. hun-
dreder av ar. Dermed antok pla-
nen stra.ks frholdsv:is store di-
mensjoner. Men den fikk ogsa 
stotte av sterke krefter. Otto  

selve landsetningen. Han var in-
ne pa den tanke at 1drettsunb 
dommen skulde samles og trek-
ke den pa land efter de beste 
monster fra gamle tiders skib-
dragning. Det kunde blitt en for-
noielig scene. 

Otto Svedrup dude 26. novem-
ber 1930. 

Arbeidet er senere fortsatt av 
andre. 

Nar «Fram» ikke gikk til grun-
ne tilkommer aeren derfor forst 
og fremst Otto Sverdrups utrette-
lige arbeide, Oslo Sjolnannsfor-
ening, Christiania Seilforening, 
konsul Lars Christensen, Fram-
naes mek. Vwrksted, Ringnes 
Bryggeri og direktor Knud Ring-
nes personlig, samt pressen ma 
dernest nevnes. 

(Slutt.) 

n 

sib for Sverdrup bade sine egne Weer om 
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